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Vezměte, prosíme, na vědomí, že text článku odpovídá platné právní úpravě ke dni publikace.

K povinnosti vytvořit internetové stránky
akciové společnosti
V dnešní době jednoduchého a rychlého zakládání obchodních společností, kdy společnost lze založit
a zapsat do obchodního rejstříku během několika pracovních dnů, se občas zapomíná na povinnost
akciové společnosti dle § 7 zákona 90/2012 Sb., o obchodních korporacích a družstvech, v platném
znění (dále jen „zákon o obchodních korporacích“). Dle tohoto ustanovení je akciová společnost
povinna uveřejňovat údaje, které musí uvádět na svých obchodních listinách, a další údaje stanovené
zákonem, a to bez zbytečného odkladu po svém vzniku, a dále průběžně způsobem umožňujícím
dálkový přístup, který je pro veřejnost bezplatný.

Zjednodušeně řečeno se jedná o povinnost akciové společnosti zřídit a průběžně provozovat
své internetové stránky. Zejména v případech, kdy je akciová společnost založena rychle za
nějakým účelem,  například  jako  nástupnická  společnost  pro  účely  pozdější  fúze  nebo
přesunu určitého majetku v rámci odštěpení tohoto majetku z jiné společnosti na nově
založený  subjekt,  se  na  vytvoření  internetových  stránek  akciové  společnosti  může
zapomenout.

Nově vzniklá akciová společnost  má tedy povinnost  neprodleně po svém zápisu do obchodního
rejstříku zřídit  své vlastní  internetové stránky a  uveřejnit  na nich zákonem požadované údaje.
 Požadované údaje jsou údaje, které se dle § 435 odst. 1 zákona 89/2012 Sb., občanského zákoníku, v
platném znění,  musí každý podnikatel uvádět na obchodních listinách. Jedná se zejména o obchodní
firmu a sídlo. Podnikatel zapsaný v obchodním rejstříku uvede na obchodní listině též údaj o tomto
zápisu včetně oddílu a vložky a identifikační číslo. Lze uvést i další údaje, nejsou-li způsobilé vyvolat
klamavý dojem. Podle § 7 odst. 1 zákona o obchodních korporacích, uvádí-li kapitálová společnost na
obchodních listinách také údaj o svém základním kapitálu, musí se tento údaj týkat pouze upsané a
splacené části základního kapitálu. Na internetových stránkách se rovněž uvádí podle § 79 odst. 3
zákona o obchodních korporacích příslušnost ke koncernu.

Povinností akciové společnosti je internetové stránky po celou dobu své existence udržovat.  Pro
úplnost uvádí zákon o obchodních korporacích v § 7 odst. 3, že pokud si společnost s ručením
omezených „dobrovolně“  zřídí  internetové stránky,  výše  uvedené obsahové povinnosti  se  na ni
vztahují taktéž.

Pokud jde o formální požadavky, pak je nutné, aby přístup na internetové stránky byl veřejnosti
umožněn bezplatně a aby se k nim veřejnost dostala jednoduchým způsobem po zadání elektronické
adresy. Zřízení úplně nových internetových stránek úplně jednoduché a časově nenáročné není.
Vyvstává tedy otázka, zda v případě zakládání akciových společností v rámci již existujícího koncernu
nevyužít  již  existujících  internetových  stránek  „hlavní“,  například  mateřské  společnosti,  kdy
vytvoření internetových stránek v rámci již existujících primárních internetových stránek může být
na rozdíl od výše uvedeného otázkou několika minut. Na primárních stránkách mateřské společnosti
by se tak veřejnost prostřednictvím jednoduchého prokliku mohla dostat na internetové stránky jiné
koncernové společnosti  a  zjistit  si  tak požadované údaje.  Zákon rovněž nestanoví  žádné přísné
požadavky na znění elektronické adresy internetových stránek. Není tedy požadováno, aby například
akciová společnost  Autoservis  Novák,  a.s.  musela  disponovat  internetovými  stránkami  znějícími
identicky jako obchodní firma, tedy autoservisnovak.cz.

https://www.epravo.cz/top/zakony/sbirka-zakonu/zakon-ze-dne-25-ledna-2012-o-obchodnich-spolecnostech-a-druzstvech-zakon-o-obchodnich-korporacich-18841.html
https://www.epravo.cz/top/zakony/sbirka-zakonu/zakon-ze-dne-3-unora-2012-obcansky-zakonik-18840.html


Internetové stránky akciové společnosti slouží pro publikování různých povinných i nepovinných
informací  a  dokumentů.  Může to být  kupříkladu pozvánka na valnou hromadu,  účetní  závěrka,
zpráva o podnikatelské činnosti společnosti a další dokumenty dle zákona o obchodních korporacích i
dle  jiných  zákonů.  Dalším  příkladem může  být  zákon  125/2008  Sb.  o  přeměnách  obchodních
společností a družstev, v platném znění (dále jen „zákon o přeměnách“), dle kterého lze internetové
stránky alternativně využít pro uveřejnění informací o přeměně dle § 33a tohoto zákona v tom
ohledu,  že  povinné  informace  o  přeměně  (zejména  informace  o  uložení  projektu  přeměny  a
upozornění věřitelů na jejich práva v souvislosti s přeměnou) mohou být publikovány bezplatně na
internetových stránkách společnosti a společnost tak nemusí informace zveřejňovat v Obchodním
věstníku, kde je publikace za úplatu.

V teorii i praxi se občas řeší otázka týkající se možnosti zabezpečit přístup k některým informacím na
internetových stránkách heslem tak,  aby  se  k  těmto informacím a  dokumentům dostaly  pouze
některé subjekty, například akcionáři. Názory na tuto problematiku se v teorii různí, nicméně bez
pochybností by asi mělo být to, že informace a dokumenty, u kterých zákon jejich uveřejnění na
internetových stránkách požaduje,  by zamčeny heslem být  neměly.  Jen tak může být   naplněn
požadavek  §  7  odst.  2  zákona  o  obchodních  korporacích,  že  informace  musí  být  dostupné
jednoduchým způsobem po zadání elektronické adresy.

V každém případě je doporučeníhodné, aby nově vzniklá akciová společnost po svém vzniku se
zřízením internetových stránek neotálela, neboť pokud je vůbec nezřídí nebo neuvádí-li  na nich
stanovené údaje, může jí rejstříkový soud uložit pořádkovou pokutu do výše 100 tisíc korun, pokud
by tak neučinila ani po jeho výzvě (dle § 107 ve spojení s § 104 zákona 304/2013 Sb. o veřejných
rejstřících právnických a fyzických osob a o evidenci svěřenských fondů, v platném znění).
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